
 امید محمودزاده ابراهیمی
روز گذشته برای خرید مرغ به فروشگاه های 
سطح شهر رفتم. قفسه ها همگی خالی هستند. 
صحنه کم نظیری که تا به حال ندیده بودم. ابتدا 
فکر می کردم شاید من بدموقع آمده ام اما گویی 
مرغ از قفس پریده بود. همان روز اداره صنعت 
معدن تجارت سیرجان که متولی قیمت گذاری 
تومان  و 500  هزار  را 20  مرغ  قیمت  است، 
اعلام کرده بود. به چند فروشگاه دیگر مراجعه 
کردم. آنها هم می گفتند نداریم.  پرسیدم فردا 
می آورید؟ گفتند فردا کشتار نیست و نداریم. از 
یکی از فروشگاه ها که گفت تمام کردیم  پرسیدم 
کیلویی چند بود امروز؟ گفت 23 هزارو 800 

تومان.
نرخ گذاری دولتی اجناس یکی از پرمبحث ترین 
موضوعات این  روزهاست. عده ای اعتقاد دارند 
احتکار  این سیستم در مقابل زیاده خواهی و 
برخی ها خوب جواب می دهد، عده ای دیگر نیز آن 
را مسبب گرانی های بی قاعده می دانند. دولت های 
مستقر در ایران سال هاست با این سیستم  قصد 
دارند قیمت را کنترل کنند اما تجربه نشان داده 
که این سیاست همیشه شکست خورده اما تفکر 

حاکم قصد تغییر آن را ندارد. 
ابتدا برگردیم به نیمه های مهرماه، زمانی که 
سیدحسن مهدی، مدیرعامل اتحادیه شرکت های 
تعاونی کشاورزی مرغداران استان کرمان در جلسه 

با مجمع نمایندگان استان کرمان گفته بود: » با کمبود 
نهاده های دامی در استان مواجه هستیم و در واقع 35 
درصد نیاز استان تامین می شود و از همین میزان نیز 
به دلیل تاخیر در بارگیری، با فواصل زمانی این نهاده به 
استان وارد می شود و عملا مرغداران با 20 درصد نهاده 
کار می کنند«. وی افزود: »درخواست تسریع در تخصیص 
نهاده ها را داریم که اگر این اتفاق نیفتد این هشدار را 
می دهم که 25 درصد کاهش جوجه ریزی خواهیم داشت 
و با توجه به 25 درصد خلأیی که از قبل وجود دارد، کمتر 

از ۴5 روز آینده با کمبود مرغ مواجه می شویم«.
در خبری دیگر در نیمه خردادماه؛ برومند چهار آیین، 
رییس هیئت مدیره انجمن صنفی مرغداران گوشتی 
استان کرمانشاه، گفت: »در حال حاضر ۹5 درصد از 
نهاده های مورد نیاز صنعت طیور از خارج وارد می شود 
و به عبارتی تنها 5 درصد از آن را در داخل کشور تولید 
می کنیم.«. چهارآیین با بیان اینکه برای صنعت طیور ۹ 
میلیون تن کنجاله سویا و ذرت وارد می شود، افزود: »ما 
توان اینکه این نهاده ها را داخل کشور تولید کنیم نه از 
نظر زیرساخت وجود دارد و نه منطقی است.« وی تصریح 
کرد: »نبود زیرساخت یعنی ما باید ۱ میلیون هکتار زمین 
آبی درجه یک را به تولید دانه سویا اختصاص بدهیم. در 

حالی که ما جزو کشورهای گرم و خشک دنیا هستیم و 
تولید ذرت و سویا بسیار آب بر است بنابراین امکان تولید 

سویا در کشور وجود ندارد.«
اتحادیه  مدیرعامل  ترکاشوند،  رضا  زمان،  همان 
سراسری مرغ تخم گذار کشور در خصوص دلایلی که 
مانع تولید نهاده ها در داخل کشور می شود، گفت: 
»عدم تولید کامل نهاده ها در کشور به خاطر شرایط آب 
و هوایی و اقلیم کشور است. چون نهاده هایی که برای 
خوراک دام و طیور استفاده می شود معمولا به آب نیاز 
دارند و همانطور که می دانید ما با محدودیت منابع و 
زمین های آبی مواجه هستیم. به همین دلیل ما عملا 
مزیت نسبی تولید نهاده ها را در داخل کشور نداریم.« 
انجمن صنایع خوراک  مجید موافق قدیری، رییس 
ایران نیز در یادداشتی در روزنامه  آبزیان  دام، طیور و 
اقتصاد )شماره 50۴۴؛تاریخ8آذرماه( به دلایل  دنیای 
اصلی گرانی مرغ اشاره می کند. وی در این یادداشت 
نوشته است: »هم اکنون هر کیلوگرم کنجاله سویا در 
بازار غیررسمی پنج برابر قیمت مصوب دولتی به فروش 
می رسد که هزینه تمام شده تولید مرغ و تخم مرغ و سایر 
محصولات پروتئینی را به شکل چشمگیری افزایش داده 
است.« قدیری همچنین به سیاست دونرخی نهاده های 

دامی اشاره می کند و می نویسد: »البته نمی توان از برخی 
انگیزه های ناصواب در بازار نهاده های دامی سخن نگفت 
که دلیل آن نیز سیاست های دونرخی در کشور است و با 
توجه به تفاوت قیمت نهاده های دولتی با بازار غیررسمی 
و افزایش هزینه تمام شده تولید، این انگیزه وجود دارد 
که برخی مرغداران و دامداران وسوسه شده و نهاده های 
دریافتی را در بازار آزاد به فروش برسانند. زیرا به طور مثال 
وقتی سود قانونی تولید مرغ تنها ۱۴ تا ۱5 درصد باشد، 
طبیعی است که این عطش در مرغداران ایجاد شود که 
نهاده  دریافتی را بدون صرف دوره پرورش مرغ روانه بازار 
غیررسمی کنند، ضمن اینکه تفاوت قیمت نهاده های 
دولتی با بازار غیررسمی هم رقم قابل توجهی است.« وی 
در پایان یادداشت خود حذف ارز ۴200 تومانی را راهکار 
اصلی حل این معضل می داند و البته اشاره می کند که 

با این کار قیمت نهایی 2.5 برابر افزایش پیدا می کند.
از خبرهای فوق چه چیزی را متوجه  اما ما باید 

شویم؟
 ۱( ۹0درصد از مواد اولیه تولید مرغ در کشور وارداتی 

بوده و به ارز وابسته است.
2( امکان تولید کلیه نیاز کشور در خصوص نهاده های 

دامی به دلیل شرایط اقلیمی وجود ندارد.

ارز  نهاده های دامی  دولت همچنان برای واردات 
۴200تومانی را عرضه می کند. پس علت گرانی بی رویه 

قیمت مرغ چیست؟
اولیه  قیمت اصلی یک محصول را قیمت مواد 
اولیه تولید مرغ در  تولیدی آن معین می کند. مواد 
کشور ذرت و کنجاله سویا هستند که به گفته مسئولان 
تقریباً ۹0 درصد آن وارداتی است. وقتی یک محصول به 
واردات وابسته باشد قیمت ارز در کشور واردکننده تاثیر 
بسزایی در قیمت آن محصول دارد. دولت ذرت و کنجاله 
سویا را در زمره کالاهای اساسی قرار داده و ارز ترجیحی 
۴200 تومان برای واردات آن پرداخت می شود. دلیل این 
کار این است که دولت می خواهد محصول نهایی )مرغ( 
و )تخم مرغ( قیمت ارزانی داشته باشد. در یک اقتصاد 
ثابت این سیاست درست عمل می کند اما در زمانی 
که قیمت ارز آزاد 25 هزارتومان و ارز ترجیحی ۴200 
تومان است، باید منتظر فسادهای عظیم و به هم ریختگی 
بازارها باشیم. واردکننده اصلی نهادهای دامی شرکت های 
دولتی هستند اما این دلیل بر این نیست که همه چیز 
تحت کنترل است. به خبرها دقت کنید. ما توانایی 
تولید ۹0 درصد از نهادهای تولید دامی را نداریم. از آن 
سو مرغداران می گویند تنها 35 درصد از نیاز خود را از 

نهاده های دولتی دریافت می کنند و مابقی را از 
بازار آزاد می خرند و همین باعث بالا رفتن هزینه 
تولیدشان شده است. نهاده های تولید در بازار آزاد 
چه می کنند؟ آنها مگر وارداتی و تحت کنترل 
دولت نبودند؟ چرا از بازار آزاد سردرآوردند؟ مگر 
شرکت های واردکننده بابت ارز گرفته شده شان و 
میزان محصول وارداتی شان، پاسخگو نیستند؟ 
موضوعات و شبهات در این باره زیاد است. عده ای 
شرکت های واردکننده را مقصر می دانند. عده ای 
دیگر شرکت های واسطه ای را مقصر می دانند که 
نهاده های دامی را از شرکت های بزرگ می خرند 
اما با کاغذبازی از ارایه آن به مرغداران خودداری 
آزاد که سود 5 برابری  می کنند و آن را در بازار 
برایشان دارد می فروشند. دولت در این خصوص 
چه کاری کرد؟ دولت با ایجاد سامانه ای به نام 
بازارگاه قصد داشت بین عرضه کننده این نهاده ها و 
مصرف کنندگان )مرغداران( ارتباط مستقیمی ایجاد 
کند اما سیطره این سامانه هیچ وقت به اهداف 

تعیین شده اش نرسید و مشکل ادامه یافت.  
بازار  به هم ریختگی  بزرگ  بخش  پس یک 
عطش برخی  برای سودهای کلان است و دولت در 
کنترل آن ناموفق بوده است. طبیعتاً دولت نباید 
همه کارها را صفر تا صد انجام دهد. کار اصلی 
دولت سیاست گذاری صحیح است و نباید در اجرا 
دخالت کند. اجرا باید دست بازار باشد اما چون 
کشور همیشه دچار بحران های عمیق اقتصادی 
است، دولت به ناچار خود را دخالت می دهد تا از اوضاع 
آشفته تر جلوگیری کند. دخالتی که چندان مفید به فایده 
نبوده است. به عنوان مثال در خصوص مرغ شرکت 
پشتیبانی دام با دستور دولت اقدام به عرضه ذخیره مرغ 
استراتژیک به بازار کرده است تا قیمت به صورت موقت 
کاهش یابد اما همین عرضه هم موجب سوءاستفاده و 

منجر به تولید رانت و بازار سیاه شده است.
راه حل چیست؟ کارشناسان می گویند ایجاد ثبات 
اقتصادی. چیزی که تقریباً در ایران نشدنی است. در 
مرحله بعد دولت باید سیستم عرضه و مصرف را شفاف 
کند. سامانه بازارگاه روی کاغذ طرح خوبی است اما در 
حال حاضر به گفته فعالان این بخش، خودش به بخشی 
از مشکل تبدیل شده است. در قدم بعدی رسانه ها باید 
اجازه دسترسی به اطلاعات لازم جهت اطلاع رسانی را 
داشته باشند و در قدم بعد برخورد جدی و بدون اغماض 
با سوداگران حتی اگر مسئولان سطح بالای دولتی باشند، 

صورت پذیرد.
 مقصر اصلی بالا رفتن قیمت مرغ دولت است و 
همان دولت حالا نرخ گذاری غیرمنطقی انجام می دهد. 
احتمالاً در آینده  باید منتظر اعدام سلطان مرغ هم 

باشیم. تکرار یک چرخه اشتباه برای چندمین بار.
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تحلیلی پیرامون نرخ گذاری دولتی مرغ

مرغ از قفس قیمت پرید

مدیریت  رسانه  امور  و  خبر  واحد  گزارش  به 
طبق  معابر  آسفالت  سیرجان،  شهرداری  ارتباطات 
برنامه ریزی انجام گرفته از ماه های گذشته آغاز و در 
مسیرهای اصلی و مهم شهر در حال انجام می باشد 
و به ترتیب اولویت ترمیم و بهسازی سایر معابر اجرا 

خواهد شد.
رضا سروش نیا بیان کرد: موضوع آسفالت یکی از 
راستا  این  در  که  بوده  مردم  دغدغه های همیشگی 
آسفالت  روکش  و  آسفالت ریزی  بهسازی،  عملیات 
خیابان های سپاس و شهید بهشتی 30 شهرک آب 
بلوار  در  واقع  سعدی  کوی  کوچه های  از  تعدادی  و 
ولایت به منظور خدمت رسانی بیشتر به شهروندان 

و اهالی این مناطق صورت گرفت. 
عمرانی  عملیات  این  در  گزارش،  این  اساس  بر 
پس از زیرسازی های لازم، 2280 متر مربع آسفالت 
به مبلغ 260 میلیون تومان در خیابان سپاس و 1150 
در  تومان  میلیون   130 مبلغ  به  آسفالت  مربع  متر 
خیابان شهید بهشتی)کوچه شماره 30( در شهرک 

سعدی  کوی  کوچه های  از  تعدادی  همچنین  و  آب 
واقع در بلوار ولایت به متراژ5500 متر مربع آسفالت 
طی  که  گردید  توزیع  تومان  میلیون   630 مبلغ  به 
از  محترم  شهردار  سروش نیا   دکتر  میدانی  بازدید 
خیابان  به   دسترسی  مسیر  عملیات،  اجرای  روند 
سپاس نیز در مرحله ی جدول گذاری این عملیات با 
تومان،  میلیون   96 مبلغ  به  متر جدول گذاری   640

ساماندهی شد.

وی ادامه داد: ما نیز بر خود ملزم دانسته با اهمیت 
ممکن  حد  تا  شهروندان  مکرر  درخواست های  به 
براساس  و  دهیم  انجام  را  محدوده  این  آسفالت 
اولویت بندی، برنامه ریزی و نظارت کارشناسان فنی 
تداوم  شهرداری  توسط  آسفالت  اجرای  عمرانی  و 
داشته، همچنین تلاش می کنیم در کوتاه ترین زمان 
ممکن ایرادات موجود در معابر و خیابان های اصلی 

را رفع نماییم.
اینکه بیشترین تردد در معابر  بیان  با  سروش نیا 

روان سازی  عملیات  افزود:  می گیرد،  انجام  اصلی 
تردد شهروندان  و تسهیل در  و مرور شهری  عبور 
خیابان های  آسفالت  فرعی  و  اصلی  مسیر های  از 
سپاس و شهید بهشتی 30 شهرک آب و تعدادی از 
کوچه های کوی سعدی واقع در بلوار ولایت با هدف 
زیبایی منظر شهری، یک دست نمودن معابر از سوی 

این منطقه انجام شد.
شهردار سیرجان، خاطر نشان کرد: در پاسخ به 
سطح  اولویت بندی  براساس  شهروندان  مطالبه ی 
این  همچنان  و  انجام  را  خیابان ها  آسفالت  معابر، 

اقدامات ادامه دار خواهد بود.

بیان  با  سیرجان  شهردار  سروش نیا  رضا  دکتر 
اینکه نامناسب بودن خیابان ها و معابر اصلی یکی از 
دغدغه های اصلی شهروندان سیرجانی است، اظهار 
در  تسهیل  خیابان ها،  بهسازی  راستای  در  داشت: 
تردد شهروندان و وسایل نقلیه، عملیات لکه گیری 
از  گرفته  انجام  برنامه ریزی  طبق  معابر  آسفالت  و 
مهم  و  اصلی  مسیرهای  در  و  آغاز  گذشته  ماه های 
اولویت  ترتیب  به  و  می باشد  انجام  حال  در  شهر 

ترمیم و بازسازی سایر معابر اجرا خواهد شد.
لکه گیری  اکنون  هم  اینکه  به  اشاره  با  وی 
و  آسفالت  عملیات  گفت:  اجراست،  حال  در  معابر 

آسفالت  که  خیابان هایی  و  معابر  دیگر  لکه گیری 
برنامه  طبق  آینده  روزهای  در  رفته  بین  از  آن ها 
و  لکه گیری  ممکن  زمان  کوتاه ترین  در  کاری 

آسفالت می شود. 
و  سرمایه  را  شهروندان  رضایت مندی  ایشان 
تکیه گاهی برای شهرداری سیرجان برشمرد و بیان 
است  این  بر  شهرداری  مجموعه ی  تلاش  داشت: 
عملیات  اتمام  با  زمانی  بازه ی  کوتاه ترین  در  که 
لکه گیری و آسفالت خیابان های سطح شهر موجبات 

خشنودی همشهریان را فراهم کند.

شهردار سیرجان خبر داد: 

آسفالت خیابان های سپاس و شهید بهشتی 30 شهرک آب و تعدادی از کوچه های کوی سعدی واقع در بلوار ولایت
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حالا  و  است  تالاسمی  بیماری  به  مبتلا  امیر 
از مبتلا شدن به بیماری کرونا هم سایه ی  ترس 
سنگینش را روی زندگی امیر انداخته است. استرس 
و نگرانی خودش و اطرافیانش باعث شده امیر دچار 
وسواس شود و پایش را از خانه بیرون نمی گذارد: 
»مادرم مدام بهم می گه نرو بیرون. بیرون چه خبره؟ 
و  حال  دیگه  هم  خودم  می شی.  مریض  می ری 
حوصله ی مصیبت جدید ندارم. خونه نشین شدم«.

دکتر فتح الله باستانی متخصص کودکان و نوزادان 
و مسئول بیماران تالاسمی سیرجان درباره مشکلات 
با  گفت وگویی  در  تالاسمی  بیماران  روزهای  این 

پاسارگاد در باره این بیماران چنین می گوید:
  چرا باید بیماران تالاسمی بیشتر از مردم 

عادی مواظب ابتلا به بیماری کرونا باشند؟
در بیماری تالاسمی رسوب آهن در ارگان های 
و غدد مترشحه  کبد، طحال  مهمی مثل قلب، 
داخلی )پانکراس، تیروئید، غدد فوق کلیوی و غدد 
جنسی( سبب کاهش سیستم ایمنی این افراد شده 
و کاهش سیستم ایمنی، سبب گرفتاری شدیدتر در 
کرونا است. به همین جهت این گروه از بیماران 
لازم است مراقبت بیشتری و بهتری را انجام دهند. 
  چند نفر از بیماران تالاسمی سیرجان تا به 

حال به کرونا مبتلا شده اند؟
که خوشبختانه  تاکنون دو نفر مبتلا شده اند 

بهبود یافته اند. 
 آیا کرونا از طریق خون انتقال می یابد؟

تاکنون خوشبختانه هیچ گزارشی مبنی بر اینکه 
کرونا بتواند از طریق انتقال خون سرایت کند، نبوده 
است. هم چنین انتقال کرونا از طریق شیر مادر و 

انتقال عمودی )مادر به جنین( ثابت نشده است.
مواجه  خون  اهدای  کاهش  با  آیا    

شده اید؟
باید گفت با توجه به داشتن انسان های خوب 
و شریفی که در اهدای خون همواره یاور بیماران 
حادی  مشکل  ما  سیرجان  در  بوده اند  تالاسمی 
نداشته ایم و لازم می دانم در چند ماه زمستان هم 
مردم عزیز برای یاری رساندن به عزیزان تالاسمی 
اقدامی  یادآور شوم مهم ترین  باید  بدهند.  خون 
اهدای  انجام دهیم،  این روزها می توانیم  که ما 
خون است. خوشبختانه در محل دریافت و اهدای 

خون نهایت تمهیدات بهداشتی انجام شده است 
تا مشکلی پیش نیاید و خیال تان راحت باشد که 
هنگام اهدای خون نهایت اقدامات پیشگیرانه در 

حال انجام است.
بیماران  در  آهن زدا  داروهای  مصرف   

تالاسمی مبتلا به کرونا به چه صورت است؟
این دارو برای بیماران تالاسمی بسیار لازم است 
و خوشبختانه در طی این مدت دچار مشکل حادی 
نشده ایم. باید یادآور شد که علاوه بر خون آهن زدا 
در دسترس باشد. حق فرانشیز دارو نیز برای بیماران 
سنگین است که امیدواریم مسئولان دانشگاه برای 
بیمارانی که دارای دفترچه سلامت هستند، چاره ای 
بیاندیشند. در دوران کرونا باید همه بدانیم خون 
برای این بیماران فراهم باشد، باید داروهای آهن زدا 
با فرانشیز کم در دسترس باشد. وسایل حفاظتی و 

رعایت بهداشت صد البته مهم است.
ژن درمانی در بیماران تالاسمی به چه    

صورت است؟
درمان  در  روشنی  افق  آیتم  این  خوشبختانه 
از  یکی  است.  کرده  پدیدار  تالاسمی  بیماران 
درمان هایی که به آن می توان امیدوار بود ژن درمانی 
بیمار   22 آن  در  که  شد  انجام  تحقیقی  است. 
کردند.  تالاسمی ماژور را به وسیله ی ژن، درمان 
بعد از 3 سال 15 نفر دیگر نیاز به خون نداشتند 
و 7 نفر نیاز کمتری به خون داشتند. برای بیمارها 
است.  کمتر  استخوان  مغز  پیوند  از  سختی اش 
متاسفانه ژن درمانی هزینه های هنگفتی را شامل 
می شود. عوارض این درمان هنوز مشخص نیست 
و چون در مراحل اولیه است، نمی توان قاطعانه نظر 

داد که چقدر موثر خواهد بود.
برای  اقداماتی  چه  تالاسمی  بیماران    

جلوگیری از ابتلا به بیماری کرونا انجام دهند؟
اقدامت پیشگیرانه و درمانی در این افراد مثل 
سایر افراد جامعه و بر 4 محور اساسی؛ حفظ فاصله 
اجتماعی، شستن مکرر دست ها، تهویه مناسب و 
مثل  درمان  اصول   سایر  است.  ماسک  داشتن 
استراحت، مایعات، مصرف ویتامین ها و داروهای 
ضد ویروس مثل سایر افراد جامعه است. در پايان 
جاى بسى سپاس از افرادى است كه با دادن خون 
عزيزان  رسان  يارى  سخت  روزهاى  اين  در  خود 

تالاسمى هستند..

گفت وگو با دکتر فتح الله باستانی راد درباره بیماران تالاسمی

شب تاریک کرونا و افق روشن ژن درمانی


